
Актуальнае інтэрв'ю
Андрэй ІВАНЕІІ:

нКАЛІ ГАВІРКАІДЗЕ 
ПРД БУДУЧЫНП КРАІНЫ, 

ДРОБВЗНЎ ВЫЦЬ Ні ІІ0Н!А»
Аб’яўлены Годам якасці, 2024-ы ў 
многім вызначыў прыярытэты да- 
лейшага развіцця ўсіх сфер жыц- 
цядзейнасці нашага грамадства: 
ад эканомікі да якасці жыцця.
I сфера адукацьіі ў гэтым пера- 
ліку — адна з найважнейшых, бо 
гаворка ідзе аб маладым пака- 
ленні беларусаў, іх сённяшнім і 
заўтрашнім дні — а значыць, і аб будучыні нашай краіны. Таму 
ў сваёй штодзённай дзейнасці Міністэрства адукацыі Рэспуб- 
лікі Беларусь задачай нумар адзін вызначае павышэнне якас- 
ці адукацыі, прычым як у працэсе навучання, так і ў аспекце 
выхаваўчым. Адсюль вынікаюць усе тыя захады, якія былі 
прыняты, апрабаваны і ў далейшым укаранёны ў айчынную 
сістэму адукацыі на працягу некалькіх апошніх гадоў. Што гэта 
за мерапрыемствы і як яны ўплываюць на далейшае развіццё 
адукацыі ў краіне, чытачам расказвае міністр 
адукацыі Рэспублікі Беларусь Андрэй ІВАНЕЦ. БТнг.



АКТУАЛЬНА 6 чэрвеня 2024 г.

Педагог — 
ключавая фігура

—  Андрэй Іванавіч, які 
са складнікаў якасці аду- 
кацыі вы лічыце найваж- 
нейшым?

— Падрыхтоўка будуча- 
га настаўніка. Сёлета ў нас 
у гэтым плане прадбачацца 
сур'ёзныя змены — павяліч- 
ваем набор на педагагічныя 
спецыяльнасці практычна 
на тысячу будучых нашых 
абітурыентаў і плануем на- 
браць каля шасці тысяч 
першакурснікаў, якія, спа- 
дзяюся, у недалёкай буду- 
чыні прыйдуць у школы і ста- 
нуць настаўнікамі: пачатко- 
вых класаў, прадметнікамі, 
педагогамі сацыяльнымі і 
педагогамі-псіхолагамі, гэ- 
та значыць тымі людзьмі, 
каму мы зможам даверыць 
нашых дзяцей. Каб так і бы- 
ло, мы правялі дастаткова 
сур'ёзную работу па карэк- 
ціроўцы і ўдасканапенні аду- 
кацыйных праграм. Ужо з 
першага верасня 2023/2024 на- 
вучальнага года нашы бу- 
дучыя настаўнікі пачапі ву- 
чыцца па новым адукацый- 
ным стандарце, па новых 
праграмах.

—  Што ў  іх прынцыпова 
новага?

— Пёршае і самае важ- 
нае тое, што для ўсіх сту- 
дэнтаў — будучых педагогаў 
практыкаарыентаванасць і 
праходжанне адпаведных 
практык пачынаецца ўжо з 
першага курса. Гэта дазва- 
ляе ім на старце навучання 
адчуць, што такое прафесія 
педагога. Другое — абса- 
лютна кожны будучы настаў- 
нік сёння мае ў вучэбнай 
праграме блок па інклюзіў- 
най адукацыі, незапежна ад 
таго, рыхтуем мы дэфекто- 
лага, выкладчыка фізікі або 
інфарматыкі. Блок інклюзіў- 
най адукацыі ўжо ўключаны 
ў праграму і з'яўляецца аба- 
вязковым дзяржаўным кам- 
панентам.

—  Сёння гэта важна?
— Колькасць асаблівых 

дзяцей, якія маюць патрэ- 
бу ў спецыяльных метадах 
навучання ў нас, на жаль, 
расце. Сёння такіх дзяцей 
да 7 працэнтаў ад усіх на- 
вучэнцаў. У кожнай школе.
I скпаданасці ў працэсе іх 
навучання павялічваюцца. 
Мы ўсведамляем, з якімі 
цяжкасцямі сустрэнуцца 
ў школе педагогі. Новая ж 
праграма дазваляе нам з 
упэўненасцю глядзець у бу- 
дучыню і ведаць, што праз 
чатыры гады кожны выпу- 
шчаны з універсітэта на- 
стаўнік будзе валодаць як 
інклюзіўнай культурай, так і 
методыкамі работы з асаб- 
лівымі дзецьмі. Прычым на 
высокім прафесійным уз- 
роўні.

Быць
настаўнікам — 
гэта талент

—  Прафесія педагога 
не займае першыя радкі 
ў  рэйтынгу папулярнасці 
сярод абітурыентаў...

— Стараемся прыцягнуць 
у гэтую прафесію моладзь.

(Заканчэнне. 
Пачатак на 1-й стар.)

Прычым моладзь таленаві- 
тую. 3 гэтай мэтай працяг- 
ваем траекторыю прытоку 
адораных дзяцей у настаў- 
ніцкую прафесію. Сёлета, 
напрыклад, выпускнікі На- 
цыянапьнага дзіцячага тэх- 
напарка, якія атрымалі ад- 
паведную рэкамендацыю 
наглядальнага савета, без 
іспытаў змогуць паступіць 
на педагагічныя спецыяль- 
насці. Гэта сапраўды талена- 
вітыя юнакі і дзяўчаты, якія 
паспяхова прайшлі не адну 
адукацыйную змену. Мы 
чакаем іх і бачым не толькі 
высокаквапіфікаванымі кад- 
рамі для рэальнага сектара 
эканомікі, апе і для сістэмы 
адукацыі.

Працягваем таксама на- 
бор медалістаў на педага- 
гічныя спецыяльнасці, без 
іспытаў. Пашыраем сетку 
педагагічных класаў. Сёле- 
та ў такіх класах вучыліся 
восем з паловай тысячы 
школьнікаў, прычым кожны 
трэці з іх сваёй будучай пра- 
фесіяй выбірае прафесію 
педагога. Мы чакаем, што 
менавіта гэтыя дзеці — ме- 
далісты, выпускнікі педага- 
гічных класаў, нацыянальна- 
га тэхнапарка — і складуць 
касцяк тых, хто справай 
свайго жыцця вызначыць 
настаўніцкую працу.

Акрамя таго, вядзецца 
вялікая выхаваўчая работа. 
Яна накіравана на тое, каб 
сённяшні школьнік убіраў і 
павагу да сваіх педагогаў, 
і любоў да гэтай прафесіі 
настолькі, каб свядома вы- 
браць яе. Тут, вядома, вя- 
лікую ролю іграе і асабісты 
прыклад педагога. Вынікі та- 
кога камбінаванага падыхо- 
ду ўжо ўражваюць: літарапь- 
на два гады таму колькасць 
дзяцей, якія паступілі на 
дзённую бюджэтную фор- 
му адукацыі ў БДПУ імя 
М.Танказлікумедалістаў, вы- 
пускнікоў педагагічных кла- 
саў, была прыкладна 30— 
35 працэнтаў, а ў мінулым 
годзе іх ужо палова: кожны 
другі студэнт першага курса 
педагагічнага ўніверсітэта 
альбо медаліст, альбо вы- 
пускнік педкласа. У гэтым 
гоДзе з улікам павялічаных 
лічбаў набору мы павысілі 
планку да 60 працэнтаў.

Галоўны памочнік
—  Кнігі і падручнікі па- 

ранейш ам у застаюцца 
галоўнымі памочнікам і 
навучэнцаў, студэнтаў, пе- 
дагогаў. Якая сітуацыя з 
навучальнай літаратурай? 
3  якой перыядычнасцю  
выдаюць ці перавыдаюць 
падручнікі?

— Навучальныя прагра- 
мы і дапаможнікі якраз і 
з'яўляюцца другім важным

кірункам забеспячэння якас- 
ці адукацыйнага працэсу. 
У 2021 годзе мы ўпершыню 
завяршылі выданне нацы- 
янальнай лінейкі навучаль- 
ных дапаможнікаў для ўсяго 
курса агульнаадукацыйнай 
школы. I з таго ж года распа- 
чалі працэс іх перавыдання. 
Ніякіх глабальных змен не 
было — апрацоўвалі, дашлі- 
фоўвапі тыя падручнікі, што 
ўжо былі, а гэта больш за 
220 навучальных дапамож- 
нікаў.

Паўтара года таму мы 
правялі глыбокі анапіз існу- 
ючай вучэбнай літаратуры. 
I ён паказаў, што сур'ёзнай 
перапрацоўкі патрабуюць 
толькі пяць навучапьных да- 
паможнікаў. У гэтым годзе 
мы заканчваем іх перавы- 
данне. Яшчэ 60 дапаможні- 
каў плануем перавыдаць у 
найбліжэйшыя два гады.

—  Якім у  ідэале павінен 
быць школьны падручнік—  

для вучняў, іх настаўнікаў 
ібацькоў?

— Даступныя тэксты 
і добры метадычны апа- 
рат — каб матэрыял добра 
засвойваўся і быў цікавы 
дзецям. 3 іншага боку, мы 
істотна пашыраем і ўзмац- 
няем выхаваўчы патэнцыял 
падручніка. Як гэта робім? 
Возьмем самае простае — 
чытанку. Дзіця вучыць лі- 
тары і бачыць, што літара 
«Б» — гэта Беларусь, лі- 
тара «Р» — Радзіма, літа- 
ра «М» — маці. Ужо няма 
банана, мапіны ці рака. Мы 
фактычна вяртаемся да тых 
вытокаў, якія былі ў савецкі 
час. Пагадзіцеся, лепшых за 
тагачасныя падручнікі ў вы- 
хаваўчым плане не было.

Не толькі ў чытанкі, апе і 
ў навучапьныя дапаможнікі 
па прыродазнаўчанавуко- 
вых дысцыплінах мы такса- 
ма ўносім сур'ёзны выхаваў- 
чы патэнцыял, які фарміруе 
гонар за нашу краіну, нашу 
эканоміку, прамысловасць, 
сельскую гаспадарку, сацы- 
яльную сферу. Усё гэта ідзе 
як праз адпаведныя заданні, 
так і праз тэксты заданняў.

—  Гучаць дум кі, ад 
бацькоў у  першую чаргу, 
што цяперашнія прагра- 
мы для школьнікаў даволі 
складаныя...

— На сёння адукацыйная 
праграма абсалютна адпавя- 
дае сучаснасці і спрашчаць 
яе не трэба. А вось яе фор- 
му і даступнасць, згодны, 
неабходна папяпшаць. I мы 
гэта робім. Важнай падзеяй 
стане выхад у жніўні ў свет 
навучальнага дапаможніка 
па гісторыі Беларусі ў кан- 
тэксце сусветнай гісторыі 
для 10 класаў. Гэтая вялікая 
навацыя закране ўсе школы 
нашай краіны: з 1 верасня

дзесяцікласнікі будуць выву- 
чаць не два вучэбныя прад- 
меты — гісторыю Беларусі і 
сусветную гісторыю, а адзін 
курс — гісторыя Беларусі ў 
кантэксце сусветнай гісто- 
рыі. Гэта навучапьны дапа- 
можнік новага пакалення, 
той падручнік, які хочацца 
чытаць кожны дзень, не 
адрываючыся, з вялікай ці- 
кавасцю. Там расстаўлены 
акцэнты на тых гістарычных 
момантах, якія па-сапраўд- 
наму павінен ведаць кожны 
грамадзянін, кожны патрыёт 
сваёй краіны, ведаць і гана- 
рыцца імі.

Справядліва 
і празрыста

—  Ідзе самая напру- 
жаная для школьнікаў і 
абітурыентаў пара. Ужо 
прайшлі цэнтралізаваныя 
іспыты, наперадзе  —  ус- 
тупная кампанія. Я к усё 
праходзіць сёлета?

— Школьнікі другі год 
здаюць цэнтралізаваны эк- 
замен. 3 першага разу, пер- 
шага года, магчыма, атры- 
малася не ўсё так гладка, 
як задумвалася. Але гэта 
нармапьны працэс, бо пера- 
ход на прынцыпова новую 
форму выніковай атэстацыі 
за курс агульнаадукацый- 
най школы — сур'ёзная сіс- 
тэмная работа, якая і была 
праведзена. I яе вынікі за- 
слухоўваліся на нарадзе ў 
кіраўніка дзяржавы.

Іііто мы маем сёння? 
Упэўненасць у правільным 
выбары. Мы прыбралі пы- 
танні, якія былі прыдуманы, 
што называецца, наўздагад, 
і цалкам прывялі тэставыя 
заданні ў адпаведнасць са 
школьнай праграмай. Такім 
чынам, выпускнікоў не ча- 
калі сюрпрызы ў выглядзе 
ўскладненых задач, якія 
не ўваходзяць у школьную 
праграму, і гэтак далей. Гэта 
адзначаюць і самі выпуск- 
нікі — сёлета і на рэпеты- 
цыйным экзамене, і на цэнт- 
ралізаваным тэсціраванні 
пытанні адпавядаюць таму, 
што яны вывучалі ў школе. 
Гэта было прынцыповае па- 
трабаванне Прэзідэнта, і мы 
яго выканалі.

Яшчэ адзін важны ас- 
пект — справядлівасць. Усе 
выпускнікі 11 класаў зна- 
ходзяцца ў аднолькавых, з 
пункту гледжання аб'ектыў- 
насці ацэнкі іх ведаў, умо- 
вах. Для нас гэта прынцыпо- 
вы момант, і менавіта таму 
мы вядзём сур'ёзную, нават 
жорсткую работу, каб не 
было ні аднаго парушэння 
з боку тых, хто экзаменуец- 
ца: наяўнасць пры сабе ма- 
більнагатэлефона, выкары- 
станне шпаргалак або іншай 
дапамогі збоку. Важна, каб 
не толькі кожны выпускнік, 
але і яго бацькі былі ўпэў- 
нены ў тым, што ўсе дзеці, 
а не толькі яго дзіця, знахо- 
дзяцца ў аднолькавых умо- 
вах. Важна яшчэ гэта і таму, 
што вынік цэнтрапізаванага 
экзамену можа быць скары- 
станы і пры паступленні ва 
ўніверсітэт.

Умець прымяніць
— - В ядом а, што ў  

2023 годзе было праведзе- 
на нацыянальнае даследа-

ванне якасці адукацыі. Ка- 
ліможна, крыху падрабяз- 
насцяў: яго мэты, задачы, 
вынікі.

— Асноўнай мэтай бы- 
ла ацэнка функцыянальнай 
адукаванасці навучэнцаў. 
У ходзе даследавання вы- 
значалася, наколькі сён- 
няшнія юнакі і дзяўчаты га- 
товы да дарослага жыцця, 
вырашэння рэальных жыц- 
цёвых праблем з выкары- 
станнем тых ведаў і ўмен- 
няў, якія яны атрымалі ва 
ўстановах адукацыі. Адзна- 
чу, што даследаванне не за- 
мяняе якасную сістэматыч- 
ную ацэнку адукацыйных 
дасягненняў, а праводзіцца 
нараўне з ёю.

Функцыянальнай адука- 
ванасці мы ўдзяляем вялі- 
кую ўвагу і разглядаем яе 
больш як элемент павышэн- 
ня ўзроўню якасці адукацыі, 
чым як асобны элемент на- 
вучання. Яна будзе прахо- 
дзіць чырвонай ніткай праз 
увесь агульнаадукацыйны 
працэс у школах — кожны 
навучэнец павінен вывучыць 
і ведаць пэўныя законы фізі- 
кі, хіміі, матэматыкі і ўмець 
прымяняць іх дпя вырашэн- 
ня тых ці іншых практычных 
задач, з якімі ён абавязкова 
ў жыцці сутыкнецца. Няхай 
гэта будзе ў каледжы, уні- 
версітэце ці на першым пра- 
цоўным месцы.

Яшчэ адна траекторыя, 
якая не замяняе адукацый- 
ны працэс, але надае яму 
асаблівы імпульс і спрыяе 
павышэнню ўзроўню аду- 
кацыі, — алімпіядны рух. 
Мы плануем развіваць яго 
і надалей. Нашы школьнікі 
і сёння паказваюць высокія 
вынікі на міжнародных спа- 
борніцтвах: восем з дзесяці 
вяртаюцца адтуль з меда- 
лямі. Але ёсць яшчэ вялікі 
патэнцыял, які можна і трэ- 
ба раскрыць. Для гэтага з 
1 верасня 2024 года мы за- 
пусцім элементы круглага- 
довай завочнай алімпіяды, 
каб свае сілы і здольнасці 
магло праверыць абсалютна 
любое дзіця з любога кутка 
Беларусі. Паралельна пры- 
цягнем найлепшых педаго- 
гаў, якія будуць праводзіць 
навучанне як настаўнікаў, 
якія займаюцца падрыхтоў- 
кай хлопчыкаў і дзяўчынак 
да алімпіяднага руху, так і 
саміх дзяцей. Думаю, аб'яд- 
нанне такой дыстанцыйнай 
апімпіяды з вочнымі зборамі 
хлопчыкаў і дзяўчынак і ін- 
тэнсівамі па іх рабоце перад 
вьіездам на заключны этап 
рэспубліканскіх спаборніц- 
тваў або на міжнародныя 
этапы дасць яшчэ больш 
высокі паказчык.

Уласна, нічога новага мы 
не вынайшлі— такія формы 
выкарыстоўвапіся ў савецкі 
час, яны захаваліся па ця- 
перашні час у Расіі і Кітаі. 
Некаторыя элементы пра- 
водзіліся і ў нас. Сёння мы 
проста выводзім гэтую дзей- 
насць на прынцыпова новы, 
сістэмны ўзровень.

Працоўны клас — 
гэта гучыць 
ганарова

—  Сёння кіраўнік дзяр- 
жавы арыентуе на выра-

шэнне кадравых праблем 
у  прамысловасці. Адно з 
яго патрабаванняў —  пад- 
няць прэстыж працоўных 
прафесій.

— У гэтым кірунку мы 
працуем вельмі актыўна. 
3 кожным годам павялічва- 
ем колькасць дзяцей, якія 
паступаюць у каледжы на 
бюджэтную форму атрыман- 
ня адукацыі пасля 9 класаў. 
Ці ёсць зрухі? Ёсць. Сён- 
ня мы практычна выйшлі 
на лічбу, калі кожны другі 
выпускнік дзявятага кла- 
са выбірае шлях у капедж. 
Літаральна 2-3 гады таму 
такі выбар рабіў толькі кож- 
ны трэці выпускнік базавай 
школы.

Ёсць некалькі прычын 
развіцця менавіта ў гэты 
бок. Па-першае, маладыя 
людзі сталі больш свядома 
рабіць свой выбар. Па-дру- 
гое, іх прыцягваюць умо- 
вы, якія створаны сёння ў 
каледжах. Нам удалося 
стварыць 52 цэнтры кампе- 
тэнцый, больш за тое, там 
пастаянна абнаўляецца ма- 
тэрыяльна-тэхнічная база. 
Дзеці праходзяць падрых- 
тоўку на сучасным абстапя- 
ванні, якое сёння ёсць нават 
не на кожнай вытворчасці. 
Па сутнасці, там рыхтуюць 
кадры заўтрашняга дня. Ці 
трэба казаць аб тым, на- 
колькі будзе запатрабаваны 
такі спецыяліст на вытвор- 
часці?..

I потым, цяперашні абі- 
турыент вельмі прагматыч- 
ны. Ён глядзіць не толькі на 
тое, куды хоча паступаць і 
якую спецыяльнасць атры- 
маць, — ён хоча зразумець, 
дзе ён будзе працаваць. 
У гэтым плане моладзь, якая 
паступае ў каледж і атрым- 
лівае рабочую прафесію, ча- 
каюць вялікія перспектывы. 
Калі спецыяліст запатраба- 
ваны, для яго і прывабныя 
ўмовы працы ствараюць, і 
заробак годны прапаноў- 
ваюць. Шмат плюсоў, таму 
траекторыю паступлення ў 
каледжы пасля дзявятага 
класа мы, вядома, будзем 
развіваць.

Для тых, хто ўсё ж вы- 
рашае застацца ў школе, 
прапаноўваецца некалькі 
вектараў: навўчанне ў про- 
фільным або базавым кла- 
се. Калі казаць аб апошнім, 
то навучэнцы такіх класаў 
разам з атэстатам атрым- 
ліваюць і працоўную пра- 
фесію, якой яны вучацца 
на базе каледжаў, а пд за- 
канчэнні здаюць кваліфіка- 
цыйны экзамен. Перадтакім 
выпускніком адкрываюцца 
адразу тры шляхі: ён можа 
прадоўжыць адукацыю ў 
ВНУ, каледжы або адразу 
працаўладкавацца.

Скажу больш: магчы- 
масць атрымаць працоў- 
ную прафесію сёння маюць 
і студэнты ВНУ ў рамках 
студатрадаўскага руху, якія 
навучаюцца на інжынерных 
спецыяльнасцях. Пагадзі-. 
цеся, калі архітэктар ра- 
зумее працу прараба, калі 
ведае, як працуе плітачнік 
і гэтак далей, — усё гэта 
толькі ў плюс і яму, і агуль- 
най справе.

Яшчэ адзін важны аспект 
павышэння прэстыжу рабо- 
чай прафесіі — конкурсы
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прафесійнага майстэрства. 
У 2024 годзе мы правялі 
V юбілейны Рэспубліканскі 
конкурс РгоІЗкіІІз, перамож- 
цы якога прымуць удзел у 
міжнародных стартах.

Дзе нарадзіўся, 
там і згадзіўся

—  К в ал іф ікав ан ы я  
кадры запатрабаваны не 
толькі на прамысловых 
прадпрыемствах, але і 
ў рэгіёнах у  цэлым. М іж  
тым у  кожным абласным 
цэнтры ёсць свае, і вель- 
мі моцныя, ВНУ. А днак  
моладзь з правінцыі, як  
і дзесяцігоддзі таму, ад- 
праўляецца па веды ідып- 
лом у  сталічныя ўніверсі- 
тэты. Чаму так?

— Пытанне сапраўды 
ёсць. Але мы яго вырашаем. 
3 мінулага года, дзякуючЫ 
падтрымцы кіраўніка дзяр- 
жавы, пачалі праводзіць 
універсітэцкія алімпіяды, 
прычым толькі ў рэгіяналь- 
ных універсітэтах. Па выні- 
ках такіх апімпіяд школьнікі 
фактычна ўжо ў сакавіку 
становяцца студэнтамі гэтых 
ВНУ. У 2024 годзе больш за 
1000 навучэнцаў з рэгіёнаў 
сталі пераможцамі ўнівер- 
сітэцкіх алімпіяд. Чакаем, 
што роўна на столькі там 
павялічыцца і колькасць 
студэнтаў.

Мы зрабілі магчымым 
сярэбраным і залатым ме- 
далістам, а іх па прагнозах 
ва ўсіх абласцях набярэцца 
каля 4,5 тысячы, таксама 
без экзаменаў паступаць 
у любую рэгіянальную 
ВНУ. Гэтую навацыю вы- 
карыстоўваем упершыню 
ў сёлетнюю ўступную кам- 
панію і спадзяёмся, што 
абітурыенты застануцца 
ва ўніверсітэтах на сваёй 
малой радзіме, а затым 
там жа пачнуць працоўную 
дзейнасць.

Цалкам справядлівая за- 
ўвага, што абласныя ўнівер- 
сітэты — гэта ўстановы аду- 
кацыі з традыцыямі, імем і 
аўтарытэтам. Скажу больш: 
і забяспечанасць кадрамі, і 
матэрыяльна-тэхнічная ба- 
за там не адрозніваюцца 
ад сталічных універсітэтаў. 
Паказапьны факт: замеж- 
ныя студэнты выбіраюць не 
толькі мінскія ВНУ, апе і рэ- 
гіянальныя.

Нямногія ведаюць, што 
некаторыя рэгіянапьныя ўні- 
версітэты маюць унікальную 
спецыялізацыю, якой няма 
больш ні ў адной ВНУ кра- 
іны. Напрыкпад, Магілёўскі 
ўніверсітэт хімічных тэхна- 
логій — адзіны ў Беларусі, 
які рыхтуе спецыялістаў для 
харчовай прамысловасці. 
Віцебскі тэхналагічны ўні- 
версітэт спецыялізуецца на 
падрыхтоўцы кадраў для 
лёгкай прамысловасці, такіх 
у краіне таксама болып ня- 
ма. Віцебская ветэрынарная 
акадэмія, Полацкі ўніверсі- 
тэт, Горацкая сельскагаспа- 
дарчая акадэмія, Купапаўскі 
ўніверсітэт і іншыя — гэта ж 
сапраўдныя брэнды, са 
сваёй асобай, сваім гучным 
імем і найвышэйшым узроў- 
нем выкпадання.

3 малых пазногцяў
—  Вырашэнне якіх за- 

дач па павышэнні якасці 
работы дашкольных уста- 
ноў адукацыі вы лічыце 
першачарговымі?

— Найбольш адчуваль- 
ным аспектам для бацькоў 
сёння з'яўляецца даступ- 
насць дашкольных уста- 
ноў. Мы працуем у гэтым 
кірунку. Так, зроблены ін- 
тэрактыўныя карты ўстаноў 
дашкольнай адукацыі па 
кожным раёне, якія штоме- 
сяц абнаўляюцца. На іх у рэ- 
жыме рэапьнага часу можна 
бачыць колькасць месцаў у 
дзіцячых садках. Можна вы- 
браць установу дашкольнай 
адукацыі паблізу з домам 
або работай, недалёка ад 
месца, дзе пражываюць ба- 
булі-дзядулі, і гэтак далей. 
Сёлета плануем скончыць 
пераход у электронную фор- 
му дзвюх адміністрацыйных 
працэдур — пастаноўкі на 
ўлік ва ўстанову дашколь- 
най адукацыі і выдачы накі- 
равання. I ў тым, і ў іншым 
выпадку не трэба будзе ісці 
ні ў раённы аддзел адука- 
цыі, ні ў райвыканкам, для 
таго каб стаць у чаргу ці 
атрымаць накіраванні. Гэта 
можна будзе зрабіць нават 
з мабільнага тэлефона ў 
любы зручны для аднаго з 
бацькоў час.

Іііто датычыцца самога 
адукацыйнага працэсу, то 
Праграма развіцця ўстаноў 
дашкольнай адукацыі, пры- 
нятая на 2024—2025 гады, 
прадугледжвае павышэнне 
кваліфікацыі выхавацеляў і 
прыняцце новых адукацый- 
ных праграм па рэапізацыі 
больш сур'ёзных выхаваў- 
чых, патрыятычных, грама- 
дзянскіх функцый. Ужо ніко- 
га не здзівіш тым, што сёння 
ва ўстановах дашкольнай 
адукацыі вывучаюць дзяр- 
жаўныя сімвапы, іх значэн- 
не, а дзеткі спяваюць гімн. I 
гэта правільна: грамадзяне 
Беларусі з самага мапога 
ўзросту павінны ганарыцца 
краінай, дзе нарадзіліся, дзе 
жывуць.

Здаровыя дзеці — 
здаровая нацыя

—  Эксперымент па на- 
вацыі ў  арганізацыі школь- 
нага харчавання абмяр- 
коўваўся ледзь не больш 
за іншыя. Але затое сён- 
ня з поўнай упэўненасцю 
можна сказаць: настаўнікі, 
бацькі і, самае галоўнае, 
дзеці прынялі навацыі «на 
ўра».

— Быць можа, гэтая тэ- 
ма нават набіла камусьці 
аскоміну, але, як кажуць у 
народзе, аўчынка аказалася 
вартай вычынкі. У пілотным 
праекце бралі ўдзел усяго 
23 школы з розных рэгіёнаў 
Беларусі. Да канца 2024 на- 
вучальнага года ўжо больш 
за 70 працэнтаў школ краіны 
перайшлі на новы прынцып 
арганізацыі школьнага хар- 
чавання. 3 1 верасня ахоп 
будзе стапрацэнтны.

Вынік сапраўды доб- 
ры. Дзеці сталі лепш есці. 
У нас больш за 65 працэн- 
таў школьнікаў харчуюцца

за кошт сродкаў бюджэту. 
Гэта вялізныя грошы. Але і 
такі ж вялізны клопат аб ма- 
ладым пакапенні. Цяпер мы 
дасягнулі таго балансу, ка- 
лі дзеці сыты і задаволены, 
а ўкпадзеныя ў іх харчаван- 
не бюджэтныя рублі выка- 
рыстоўваюцца эфектыўна.

Паспяховая рэалізацыя 
эксперымента фарміра- 
валася з трох складнікаў. 
Першае — гэта тое, што га- 
туем. Тэхналагічныя карты 
кардынапьна змяніліся, быў 
распрацаваны прынцыпова 
новы іх зборнік. Пры правя- 
дзенні апрабацыі страў на- 
ладзілі зваротную сувязь з 
вучнямі і іх бацькамі. Нешта 
спадабалася, нешта — не. 
У выніку ў школьнае меню 
ўвайшлі менавіта тыя стра- 
вы, якія атрымапі станоўчую 
ацэнку.

Другі скпаднік — асна- 
шчанасць харчаблокаў. 
Мы цудоўна разумеем: каб 
прыгатаваць і накарміць 
1,5—2 тысячы школьнікаў 
штодзень, — а ў цэлым у Бе- 
ларусі штодзень харчуецца 
1 мільён дзяцей, — патрэб- 
ны адпаведныя магутнасці 
і сучаснае тэхналагічнае 
абсталяванне. Паракан- 
вектаматы, міксеры, фрос- 
тары, дэфростары — усё 
гэта сёння ёсць у школь- 
ных харчаблоках. А цяпер 
мы фактычна заканчваем 
аснашчэнне іх пасудамыеч- 
нымі машынамі.

Наступны складнік — 
кваліфікацыя кухараў. Усе 
яны ў свой час прайшлі ква- 
ліфікацыю і сёння маюць не- 
абходны чацвёрты разрад.

Міжнароднае
супрацоўніцтва

—  Раскажыце аб між- 
народных кантактах мі- 
ністэрства. Я к яны змяні- 
ліся ва ўмовах санкцый? 
Скарацілася супрацоўніц- 
тва ці, наадварот, павялі- 
чылася, але ўжо па іншых 
напрамках І  што гэта дае 
айчыннай сферы адука- 
цыі?

— Працягваем сур'ёзнае 
супрацоўніцтва з краінамі 
Садружнасці. Нядаўнаадбы- 
лося пасяджэнне сумеснай 
капегіі профільных міністэр- 
стваў Расійскай Федэрацыі і 
Беларусі. Спектр пытанняў, 
якія былі там разгледжаны, 
выйшаў за рамкі парадку 
дня. У нас шмат агульных 
тэм, а ўзровень узаемадзе- 
яння з расійскімі калегамі 
дасягнуў той фазы, калі мы 
не проста размаўляем на ад- 
ной мове, глядзім у адным 
напрамку. Мы чытаем адно 
аднаго без слоў. Што даты- 
чыцца важных дамоўленас- 
цяў, то цяпер адпрацоўваем 
механізм перадачы нашых 
навучальных дапаможні- 
каў па прыродазнаўчана- 
вуковым блоку, школьных 
падручцікаў і падручнікаў 
з каледжаў — Расіі для таго, 
каб на іх аснове там зрабілі 
сваю лінейку нацыянальных 
навучапьных дапаможнікаў. 
Для нас гэта высокая сту- 
пень даверу: расійскія ка- 
легі будуць браць нашы да- 
паможнікі ў якасці прыкладу 
або асновы для складання 
сваіх. Мы дасягнулі таксама 
сур'ёзных дамоўленасцяў у

развіцці інклюзіўнай адука- 
цыі. Тут наадварот — у нас 
ёсць сур'ёзная цікавасць да 
тых напрацовак, якія маюц- 
ца ў расійскіх калег: гэта і 
сур'ёзная навуковая школа, 
і добрае метадычнае забес- 
пячэнне, а гапоўнае — расія- 
не гатовы не проста цапкам 
аддаваць свае распрацоўкі, 
але суправаджаць іх ука- 
раненне. Для нас гэта мае 
значэнне — суправаджэнне 
спецыялістаў значна паско- 
рыць час не толькі асэнса- 
вання гэтых распрацовак, 
але і выкарыстання іх у рэ- 
альным жыцці.

Асацыяцыя школ Белару- 
сі і Расіі— яшчэ адзін важны 
інструмент супрацоўніцтва. 
Педагогі брацкіх краін на 
пастаяннай аснове абмень- 
ваюцца вопытам, настаўні- 
кі праводзяць тэлемасты, 
ідзе абмен дэлегацыямі, 
прычым не толькі ў галіне 
адукацыйнай, але і выхаваў- 
чай. У асацыяцыю ўжо ўва- 
ходзіць больш за 500 школ, 
але тэмп росту такі, што, я 
думаю, у дапейшым коль- 
касць устаноў адукацыі гэ- 
тай арганізацыі павялічыцца 
кратна.

Увесну адбыўся вялікі ві- 
зіт дэлегацыі Міністэрства 
адукацыі ва Узбекістан. Там 
таксама дасягнута шмат да- 
моўленасцяў. Напрыклад, 
выйшлі на цікавы праект — 
падрыхтоўку кадраў для 
ўстаноў дашкольнай адука- 
цыі Узбекістана — і рыхту- 
емся адкрыць там сумесны 
факультэт, дзе беларускія 
выкладчыкі будуць рыхта- 
ваць узбекскіх выхаваце- 
ляў. Другі сур'ёзны напра- 
мак —  гэта падрыхтоўка 
кадраў рабочых спецыяль- 
насцяў. Мы фактычна пад 
кпюч плануем стварыць ва 
Узбекістане цэнтр аперад- 
жапьнай падрыхтоўкі, цэнт- 
ры кампетэнцыі, якія будуць 
рыхтаваць высакакпасных 
спецыялістаў для прамысло- 
васці краіны.

Мы плануем таксама 
ўдзел у форуме міністраў 
адукацыі краін БРІКС. I ўжо 
сёння ў якасці запрошаных 
членаў прымаем удзел у 
рабоце міністраў адукацыі 
краін ШАС. Спадзяёмся пры 
падтрымцы Расійскай Федэ- 
рацыі і Кітайскай Народнай 
Рэспублікі стаць не прос- 
та актыўнымі ўдзельнікамі 
адукацыйнага працэсу краін 
Шанхайскай арганізацыі су- 
працоўніцтва, але і прыняць 
у сябе чарговае пасяджэнне 
кіраўнікоў адукацыйных ве- 
дамстваў.

Дынамічна развіваецца 
і афрыканскі вектар. Сён- 
ня ўжо відавочна, як расце 
колькасць студэнтаў з гэта- 
га кантынента, якія вучац- 
ца ў нас у краіне. Зімбабвэ, 
Экватарыяльная Гвінея і ін- 
шыя... Калі казаць аб геа- 
графіі супрацоўніцтва, то 
яна п.астаянна пашыраецца, 
і сёння гэта ўжо больш за 
100 краін свету. У нас наву- 
чаецца больш чым 30 тысяч 
замежных студэнтаў. I ёсць 
куды расці. Але гэта не 
самамэта. У аснову мы ўсё ж 
павінны ставіць якасць пад- 
рыхтоўкі нашых студэнтаў 
дпя эканомікі Беларусі.

Алена ВІНАГРАДАВА.


